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NAGYBÖJT 4. VASÁRNAPJA                    B év                    1– 4 oldal 

 

 

Olv.: 2Krón 36,14-16.19-23 – Ef 2,4-10 – Jn 3,14-21 

Jézus és Nikodémus                
          

KOZMA IMRE OH ATYA SZENTMISÉJÉRŐL 
 

 

Szentmise bevezetése 

Kik szeretitek Őt, gyűljetek egybe! 

Mi, akik most itt vagyunk,  

a szeretetünket Isten elé hozzuk! 

 

Kedves Testvérek! A szentmisében imádkozzunk azért, hogy ez a szeretet szívünkből soha el 
ne fogyjon, hiszen a szeretet az egyetlen megmentője a világnak, az emberiségnek! Ez a 4. 
vasárnap nagyböjtben, a letare vasárnap - régen latin nyelven így hívták - az örvendezés 
vasárnapja! Elgondolkodtató, hogy az Egyház ezen a vasárnapon Krisztus keresztjét állítja a 
középpontba! 

Krisztus keresztje  

nekünk elegendő ok arra, hogy örvendezzünk? 

 

 A kereszt a zsidóknak botrány, a pogányoknak ostobaság! Most ezt különösképpen is 
átérezzük, hiszen a pogány világ le akarja szedetni a kereszteket a falakról, iskolák falairól! 
Még a templomokból is szívesen elűznék, illetve a templomokat, magukat is bezárnák! 
Hiszen ezek mind-mind a keresztre feszített Jézus Krisztusra emlékeztetnek bennünket! 
 

A kereszt  

Krisztus felemeltetésének a szimbóluma! 

Vele együtt mi is felemeltetünk! 

 

Ha valamit megsejtünk a kereszt titkából, akkor emelkedünk! A mai világ süllyed! A kérdés 
az, mennyi készség van bennünk arra, hogy emelkedjünk ki és más szemszögből nézzük a 
világot! Jobban figyeljünk Isten válaszára! Nézzünk önmagunkba, tartsunk önvizsgálatot! 
 

Szentbeszéd 

 

Kedves Testvérek!  
A mai vasárnap az örvendezés vasárnapja, a nagyböjt komorságában ez az örömhír bátorít 
bennünket! A mai vasárnap üzenetét így tudnám megfogalmazni:  
 

Fény a sötétben! 
 

Most tavaszodik, árad be a világosság, a fények csodálatosak! Rövidülnek az éjszakák, 
hosszabbodnak a nappalok. Növekszik az éltető fény! Valami ehhez hasonló az az örömhír, 
amit az Isten ajándékoz ma nekünk, mert Krisztus a fény a világ sötétségében! 

 

Én vagyok a világ világossága! – mondja az Úr. 
Aki Engem szeret, nem jár többé sötétségben,  

hanem övé lesz az élet világossága! 
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Keressük-e a megoldást? Érdemes ebbe a helyzetbe beletekinteni. Sokféleképpen lehet erről 
elmélkedni. A vége felé hangsúlyozom az isteni szempontot! Minket azok a helyzetek, 
történések izgatnak, amik érintenek bennünket - egészen természetes. Sorakoznak a rossz 

hírek, egyre több szörnyű erőszakos emberi megnyilatkozással találkozunk, szinte eláraszt 
bennünket mindaz a rossz!  

Az emberek mintha nem keresnék a megoldást! 

 

Tessék bekapcsolni a rádiót, a televíziót, vegyék kezükbe az újságokat, özönlenek ránk a 

rossz hírek! Mindezekkel kapcsolatosan az emberi ítéletek, mindenki ítélkezik, mindenki 
ezekkel a rosszakkal kapcsolatosan mondja a magáét. A kérdés az, hogy keressük-e a választ? 

 

Ó, dehogy! Sötétben bujkálunk, 
mert az emberek jobban szeretik a sötétséget, 

mint a világosságot! Higgyük el, nincs kivétel! 

 

Izrael a rossz oldalán állt! Hallottuk a mai olvasmányt, hogy abban az időben, amikor ez 
íratott, mekkora sötétség volt Izraelben! A nép mintha egészen a rossz oldalára állt volna! A 
rossz soha sem jön egyedül. Külső fenyegetések, külső ellenség is rajtuk taposott. Ennek lett a 
következménye, hogy megszűnt az ország! Akit lehetett megöltek, aki életben maradt, azt 
elhurcolták. Gyakorlatilag megszűnt Izrael! Akkor halljuk az Úr kritikus megnyilatkozását az 

ő népe felé! Rögtön gondolni kell arra, hogy amikor az Isten kritikus, amikor a rosszat 
fölemlegeti, nem azért teszi, hogy elpusztítson, hanem figyelmeztet! Isten nem pusztít el, 
Isten figyelmeztet! 

 

A kérdés az, hogy miképpen vagyunk hajlandók arra, 
hogy a sötétségben megjelenő világosság felé forduljunk, 

a megoldást keressük? 

 

A kereszt bölcsessége! A teremtett világnak rendje van! Nagyon fontos ez a fogalom, jobban 
az életünkhöz tartozzon: a világnak rendje van! Ezt a rendet az Isten határozta meg! Amíg a 
világ rendje rendben van, addig nincs rendetlenség! Ebben az Isten által megteremtett 
világban az életnek törvényei vannak! Amíg ezek a törvények érvényesek, amíg az ember 
ezekhez a törvényekhez igazodik, addig élhető az élet! Mondhatnám így: játékszabályok, az 

életnek olyan játékszabályai vannak, amelyek nemcsak az egyén életét akarják rendben tudni, 
hanem a közösség életét is. Minden játéknak, a futballjátéknak is vannak szabályai. Aki 
ezeket a szabályokat nem tartja be, az sárga lapot kap, esetleg pirosat. 

 

Az ember nagy kísértése, 
hogy a játékszabályokat ne tartsa be! 

 

Lehet, hogy pillanatnyilag ez olyan előnyöket jelent valaki számára, hogy meg is részegül 
tőle. Csak ezek rövidtávúak! A kérdés az, hogy fölismerjük-e, hogy az Isten az ember javát 
akarja! A rend az ember életét szolgálja, mert az Isten úgy akarta, hogy mi emberek ebben a 

világban boldoguljunk, boldogok legyünk! Mennyire előtolakodott a boldoguljunk, mindenki 
boldogulni akar és mintha lemondtunk volna a boldogságról. Boldogulni könnyen lehet úgy, 
hogy a játékszabályokat fölrúgjuk. De boldognak lenni csak a szabályokhoz igazodva lehet! 

Sőt, a mai vasárnap központi képe szerint, akkor ez a kereszt bölcsessége!  

 

A kereszt bölcsessége a szív teológiája! 
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A kereszt bölcsessége azt jelenti: 
 az ember fölismeri,  

hogy mi az élet értelme! 

 

Nem élhetünk önmagunknak! Egymásra bízott bennünket az Isten! Mi keresztények nem 
önkéntesek vagyunk! Mi keresztények meghívottak vagyunk, hivatásunk van, küldetésünk 
van! Ránk bíztak valamit: kincset, a világot, egymást! Mekkora ajándék ez a világ és mit 
művelünk vele? A játékszabályokat betartani nem akarók nem írják alá a különböző 
egyezményeket, mert őket nem érdekli a világ másik pontján élő emberek sorsa! 

 

Egymásra bízott bennünket az Isten,  
nemcsak a világot! 

Isten azt akarja, hogy boldogok legyünk! 

 

A világosság fiai. Ha Jézus a világosság, akkor ennek egyetlen útja: ki kell jönni a 
sötétségből! Fel kell jönni, elő kell jönni a világosságra, amelyben olyan tetteink vannak, 
amelyek az életet szolgálják. Az a küldetésünk, hogy vigyük ki a fényt a templomokból. Ez a 
fény nem a napnak a fénye, ez a szeretet világossága! Ezt kell kivinni az emberek közé, nem 
önkéntesként, ha igen, akkor igen, ha nem, akkor nem. Nem kedvünk szerinti, hanem 
kötelező, ha a világosság fiai akarunk lenni! Hogyan juthat az ember ide?  
 

Imre Atya hozta a Bibliát, mert hallottunk az evangéliumból néhány nagyon fontos mondatot 
Nikodémussal kapcsolatosan, de ezt megelőzően néhány mondat van a Bibliában, ami 
világosabbá teszi a mai üzenetet. A mai bibliai részből Nikodémus csak ezt a nagy igazságot 
hallotta, amely a bibliamagyarázók szerint a legnagyobb isteni igazság:  
 

Úgy szerette Isten a világot, hogy egyszülött Fiát adta oda, 
hogy mindaz, aki benne hisz, el ne vesszen, 

 hanem örökké éljen!  Jn 3, 16 

 

Imre Atya fölolvasott a Bibliából néhány mondatot, Jn 3, 1-13 részt.  Nikodémus éjnek idején 
felkeresi Jézust. Jézus fogadja őt, Jézus azt is fogadja, aki ilyen bujkáló, aki nem meri 
megvallani, hogy hova is tartozik. Jézus ajtót nyit neki, szóba áll vele és válaszokat ad neki. 
Világossá teszi számára, hogy az a fontos, ami Nikodémus életével kapcsolatos. Nikodémus 
szavaiban ő nincs benne. Izrael tanítója és nem azt mondja, hogy tudom, helyette: tudjuk. 
 

Gondoljunk arra, amikor rólunk van szó, nem azt mondjuk, hogy én rossz vagyok, rosszak 
vagyunk. Nem azt mondjuk, hogy én bűnös vagyok, bűnösök vagyunk. Nikodémus mindent 
tudott és mégis ugyanolyan maradt, amilyen volt. Bujkált, éjnek idején kereste Jézust, mert 
nem merte a nap világosságában megtenni ezt. Ennek ellenére kapja ezt a csodálatos 
igazságot, amit most már kétszer is hallottunk ma. 
 

Ilyenek vagyunk. Nikodémus magatartása is kifejezi, sok mindent tudunk és ugyanolyanok 
maradunk. Szívesen hasonlítgatunk. Összehasonlítgatjuk magunkat az úgy vélt rosszabbakkal. 
Ebben az esetben kiderül, hogy én vagyok a jobb. Eszünkbe nem jut, hogy összehasonlítsuk 
magunkat a nálunk jobbakkal, mert akkor kiderül az igazság! 
 

A mai vasárnap üzenete: 
ebben a sötét világban 

 van eligazító fény! 
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Ne gondoljuk, hogy egy istennélküli világ képes jó világot építeni! Azért nem, mert nem 
fogadja el a rendet és nem fogadja el a törvényeket! A törvényeket az ember maga gyártja és 
szája íze szerint. Ezek a törvények nem rendezik és nem szervezik sem az egyéni életünket, 

sem a közösségi életünket. A törvények vagy az élet szolgálatában állnak, vagy nincsenek! 
 

Jézus, aki a világ világossága, 
világosan válaszol Nikodémusnak és nekünk is! 

 

A kérdés az, olyanok akarunk maradni, amilyenek vagyunk, 
vagy talán eljutunk odáig, hogy nem többes számban beszélünk,  
amikor rosszról van szó, amikor valami hízelgő, hanem akkor én.  
Mi lenne, ha egyszer mi így fordítanánk ezt az igazságot:  
Úgy szeretett Isten engem, hogy egyszülött Fiát adta oda értem,  
hogy el ne vesszek és azok sem, akik rám bízottak, hanem életünk legyen!  
 

Ahogy Mózes – hallottuk - fölemelte a rézkígyót a pusztában  
és aki rátekintett megmenekült, mert rádöbbent az Isten jóságára, szeretetére!  
Ugyanígy emeltetik fel Krisztus a kereszttel!  
Megtapasztalhatjuk Isten jóságát, szeretetét és az élet törvényét,  
emeljük egymást és ez csak a jócselekedeteinkkel lehetséges!  
Ezt csak Jézustól tudjuk megtanulni, aki jobban szeretett minket, mint önmagát!  
Ez az egyetlen útja az életnek!  
 

Bármit mondanak a keresztrombolók, a sötétben bujkálók,  
a kereszt marad, mert nincs máshol üdvösség!  
Minden más tanács, amikkel tele van a világ,  
azok mind-mind emberi ravaszkodások, emberi gonoszkodások!  
Egyetlen igazság van, a kereszt igazsága!  

 

Gertrud Le Fort könyvét bizonyára sokan ismerik. Haldoklik a pápa, akkor odamegy az egyik 
bíboros és azt mondja: Szentatyám, nyugodtan halj meg, majd mi megoldjuk a kérdéseket és 
igazságot hozunk a Földre. A pápa: Fiam, igazság csak a pokolban van! Irgalom a mennyben! 

 

A kereszt marad! 

Marad és ha mi fel tudunk tekinteni, 
akkor az életünk is marad! 

 

+  A M E N  + 

Szentmise befejezése 

 

Kedves Testvérek! Jövő vasárnap a Szentföld javára gyűjtünk. Ott is katasztrofális a helyzet. 
Szinte minden keresztényt elüldöznek onnan, ez folyamatosan megy hosszú idő óta! Erről 
nem beszélnek. Sajnos, az Egyházunk is hallgat, amikor a keresztényeket a szülőföldjükről 
elüldözik. Ennek ellenére a Szentföld céljaira gyűjtünk jövő vasárnap a templomainkban, mert 
azért még vannak keresztény morzsák!  
 

Imádkozzunk azért, hogy a fiatalok lássák be, nem lehet életet építeni szilárd értékek és 
igazságok nélkül! Ezeket egyedül Krisztus biztosítja! Fogadjuk az Isten áldását, Isten 
erősítsen bennünket! 


